

Editor-in-Chief's Note

كلمة رئيس التحرير

Muhammad Amanullah

All praise be to Allah (SWT) and His ṣalāh and salām be upon His most beloved Prophet Muhammad (ﷺ) and his family members.

This special issue of the International Journal of Fiqh and Usul al-Fiqh Studies (IJFUS) contains seven research papers on different topics of *Fiqh* and *Uṣūl al-Fiqh* written by mainly the lecturers of the Department of Fiqh and Usul al-Fiqh and presented by them in the departmental seminar of Scholarship Advancement Program (SAP)-2022. The synopses of these papers are provided in the following paragraphs.

The first research paper entitled "Sharī'ah Rulings and Important Benefits of Recitation of Ṣalāh upon the Prophet ()" is written by Muhammad Amanullah. Muslims who pray five-time daily prayers recite ṣalāh upon the prophet () regularly. However, many of them neglect or do not give importance to its recitation outside the prayer. The reason for this negligence primarily goes back to their ignorance about the numerous benefits of this recitation and disadvantages of not reciting it. Therefore, this paper discusses the Sharī'ah rulings of reciting Ṣalāh upon the Prophet () both inside and outside the five-time daily prayers, and the benefits of reciting it, and the disadvantages of not reciting it.

The second article "Human's Mental Health during the COVID-19 Pandemic: Similarity Found in the *Maqāṣid al-Sharī'ah* and Positive Psychology" is written by Pamilia Lourdunathana & Sayyed Mohamed Muhsin. This article aims to explore the mental health of Malaysian University students, focusing on a group of IIUM students, during the COVID-19 Pandemic from a *Maqāṣid al-Sharī'ah* perspective and positive psychology. Based on the *Maqāṣid* framework, the study could be utilised to prioritise strategies to treat mental health concerns at various levels that will

الحمد لله رب العالمين والصلاة والسلام على أشرف الأنبياء والمرسلين.

أما بعد، فإن هذا العدد الخاص للمجلة العالمية للدراسات الفقهية والأصولية يحتوي على سبعة بحوث كتبها محاضر و قسم الفقه وأصول الفقه، الجامعة الإسلامية العالمية بهاليزيا، وقدموها في ندوة نظمها هذا القسم في عام 2022م. هذه البحوث تشتمل على موضوعات مختلفة في الفقه وأصول الفقه. والملخصات المختصرة لهذه البحوث كُتبت في الفقرات الآتية:

البحث الأول بعنوان "أحكام شرعية وفوائد هامة للصلاة على النبي هي،" كتبه محمد أمان الله. تدور مشكلة البحث حول أن المسلمين الذين يصلون خمس مرات يقرأون الصلاة على النبي هي بانتظام، إلا أن كثيراً منهم يهمل أو لا يهتم بقراءتها خارج الصلاة. وسبب هذا الإهمال يعود بالدرجة الأولى إلى جهلهم بفوائد هذه القراءة ومضار عدم قراءتها. يهدف هذا البحث إلى مناقشة أحكام الصلاة على النبي هي داخل الصلاة وخارجها، وكذلك يركز في فوائد قراءة هذه الصلاة ومضار عدم قراءتها. وذلك يتم باستخدام المنهج الوصفي والتحليلي، مستندا على الآيات القرآنية والأحاديث النبوية الشريفة وآراء العلماء المسلمين حول الموضوع. وخلص البحث إلى أن الراجح في قراءة الصلاة على النبي داخل الصلاة أنها سنة مؤكدة؛ والراجح في قراءتها خارج الصلاة أنها واجبة بعد كل سماع لاسم النبي طد محدد.

عنوان المقال الثاني "الصحة النفسية للإنسان في ظل جائحة كوفيد-19: التشابه بين مقاصد الشريعة وعلم النفس الإيجابي." يهدف الباحثان باميليا لوردوناتانا وسيد محمد محسن في بحثها إلى استكشاف الحالة الصحية النفسية لطلبة الجامعات الماليزية في ظل جائحة كوفيد-19من منظور مقاصد الشريعة وعلم النفس الإيجابي. استخدمت الدراسة نهجا مختلط الأسلوب. فتم إجراء تحليل وصفي كمي لتقييم أعراض الصحة العقلية الشاملة للطلاب لتوفير تقييم أولي لمشاكلهم النفسية الأساسية. وكانت الاستبيانات مصحوبة بسؤال مفتوح لتثليث تجارب المشاركين وتم تحليلها نوعيا من خلال التحليل الموضوعي. وتم إجراء استطلاع DASS-21 على 87 طالبًا جامعيًا

ensure the preservation of human life. The ultimate purpose of this research is to provide future implications for a multidimensional framework of psychological well-being based on *Maqāṣid al-Sharī'ah* principles. This is consistent with the Sustainable Development Goals (SDG) that call for action to protect humanity and to ensure that all individuals are living in peace and prosperity.

The third paper entitled "The Impact of the Ten Qirā'āt Mutawātirah on Jurists' Disagreement in Sharī'ah Rulings" focuses on the impact of the qirā'āt mutawātirah on disagreement of jurists, as the difference among any two qira'at mutawatirah may have a jurisprudential impact and be a reason for the disagreement of scholars on many legal issues, in which it may be difficult for the student of figh to know the cause of the disagreement. A lack of knowledge or unfamiliarity with the qirā'āt could also cause it. Thus, this article aims to discuss this subject matter. Findings suggest that the ten qirā'āt are authentically transmitted from the Prophet (鑑), and they are one of the most crucial methods for extrapolating rulings from the Qur'anic texts, which have a considerable bearing on the divergent opinions of jurists about Sharī'ah rulings. Experts in qirā'āt, Qur'anic science, and Sharī 'ah scholars should promote and disseminate these ten categories of qirā'āt among Muslims as they are all parts of the Qur'an.

The fourth article is "The Roots of Relationship Between Shāfi'ī and Ash'arī and their implication on $u \bar{s} \bar{u} l \bar{\iota}$ Thought: A Historical Analysis." The author of the article, Belal B. S. Salhab, aims to investigate the reality of the relationship between Shāfi'ī and Ash'arī by comparing their views and their impacts on $u \bar{s} \bar{u} l \bar{\iota}$ discourse. Through all of this, the researcher arrived at a clearer picture of the truth regarding the madhhab and $u \bar{s} \bar{u} l \bar{\iota}$ thought of Imām Ash'arī, along with whether, to a certain extent, his $u \bar{s} \bar{u} l \bar{\iota}$ thoughts were compatible with that of Imām Shāfi'ī or not.

من طلاب IIUM (العدد = 18) الذين تتراوح أعهارهم بين 19 إلى 27 عامًا. واستناداً إلى إطار المقاصد، يمكن الاستفادة من الدراسة لتحديد أولويات استراتيجيات لمعالجة مشكلات الصحة النفسية على مختلف المستويات التي من شأنها ضهان الحفاظ على حياة الإنسان. والغرض النهائي من هذا البحث هو تقديم الإرشادات المستقبلية لإطار متعدد الأبعاد للرفاهية النفسية على أساس مبادئ مقاصد الشريعة. ويتسق هذا مع أهداف التنمية المستدامة التي تدعو إلى العمل لحاية البشرية وضهان أن يعيش جميع الأفراد في سلام ورخاء.

تعتني الورقة الثالثة بعنوان: "أثر القراءات العشر المتواترة في اختلاف الفقهاء في الأحكام الشرعية" بإلقاء الضوء على أثر القراءات القرآنية المتواترة في اختلاف الفقهاء، حيث إن اختلاف القراءتين المتواترتين قد يترتّب عليه أثر فقهيّ ويكون سببًا لاختلاف الفقهاء في كثير من المسائل الشرعية مما قد يصعب على طالب العلم معرفة سبب الخلاف؛ لعدم معرفته أو إلهامه بعلم القراءات. فجاء هذا المقال لكشف بعض جوانب هذا الموضوع. وقد اتبع الباحثان حسن سليهان القراءات القرآنية الواردة لجمع الأمثلة قدر الإمكان، لكنه استقراء جزئي للتوضيح والتمثيل لمحدودية الورقة البحثية. وقد توصل المقال جزئي للتوضيح والتمثيل لمحدودية الورقة البحثية. وقد توصل المقال المفتهاء في الأحكام الشرعية فهي من أهم الأدوات لاستنباط الأحكام المتواترة صحيحة ومتصلة السند إلى رسول الله على وبالتالي فهي قرآن المتواترة صحيحة ومتصلة السند إلى رسول الله الله وبالتالي فهي قرآن المتواتو.

والمقال الرابع المعنون "جذور العلاقة ومآلات الفكر الأصولي بين الشافعي والأشعري: دراسة تحليلية تاريخية" كتبه بلال سلهب. هذا المقال يهدف إلى بيان حقيقة العلاقة بين الشافعي والأشعري، وتجلية نقاط الالتقاء والافتراق بينها، وما آلت إليه هذه العلاقة في الجانب الأصولي منها، حيث إننا لا نملك رؤية علمية واضحة مبنيَّة على دراسة شاملة لها توفر من عناصر البناء الأصولي عند الأشعري يمكن أن تعبر لنا عن جذور هذه العلاقة وتتبعها في سياقها التاريخي منذ الشافعي وصولًا إلى الأشعري، وما آلت إليه في الفكر الالصولي عند هذا العكم من أعلام الفكر الإسلامي. وعليه؛ سيعتمد الباحث على المنهج الاستقرائي في تتبع جذور هذه العلاقة بها هو مبثوث في ثنايا الكتب الأصولية وكتب التراجم؛ ليقوم بتفكيك مبثوث في ثنايا الكتب الأصولية وكتب التراجم؛ ليقوم بتفكيك عناصرها اعتهادًا على المنهج التحليلي، ومن ثم إعادة تركيب فصول وأجزاء هذه العلاقة بعد المقارنة بينها، وبيان نقاط الالتقاء والافتراق

Che Nurul Ashiqin Che Yusuf and Ahmad bin Muhammad Husni are the authors of the fifth paper "Autopsy as a Means of Criminal Evidence: A Comparative Juristic Study." Although autopsy is a crucial method for detecting crime, some jurists maintain that autopsy is not permissible because it harms the dead, and Sharī'ah prohibits all forms of aggression and harm to humans, whether they are alive or dead. This study aims to shed light on the extent to which the principle of necessity is allowed in the process of forensic autopsy, and the importance of this study lies in clarifying the ruling of necessity from the Islamic perspective. The researchers discovered that the cases in which autopsies were performed in Malaysia are in accordance with the Sharī'ah, due to their necessity.

"The Role of the Obligatory Will (Wasiyyah) in Achieving a Sustainable Sponsorship of COVID-19 Orphans: A Maqāṣidic Study" is the sixth paper. The authors of the paper Saheed Abdullahi Busari, Najeem Adewale Sharaf and Hassan Suleiman aim to clarify the objectives of Sharī'ah in protecting orphans and to reveal the role of obligatory will in achieving a sustainable sponsorship of COVID-19 orphans. The study concludes by emphasizing the importance of activating the system of obligatory will to take care of COVID orphans by providing their social, economic, and educational needs while considering the possibility of conferring them a special status law. The study suggests further research on a legal alternative to care for COVID-19 victims, such as using the Social Endowment to manage the affairs of COVID-19 orphans in the Muslim community.

The seventh article entitled "The Impact of Home Quarantine on Mental Health in Malaysia during the Corona Pandemic: A *Maqāṣidic* Study" is written by El Fedil Eldersevi and Fatime Eldersevi. This study, through inductive and analytical approaches, reveals the negative effects of home quarantine on psychological and mental health in

فيها، مراعيًا في ذلك المنهج التاريخي في سَرد التطورات التي حصلت على الفكر الأصولي من عصر الإمام الشافعي مرورًا بكبار أئمة الشافعية الذين التقى بهم الأشعري أو أخذ عنهم، وصولًا إلى ما انتهى إليه فكره الأصولي؛ ليصل من خلال ذلك كله إلى صورة واضحة جليّة حول حقيقة مذهب الإمام الأشعري وفكره الأصولي، ومدى توافقه أو اختلافه مع مذهب الإمام الشافعي.

والورقة الخامسة: "التشريح وسيلة من وسائل الإثبات الجنائي: دراسة فقهية مقارنة" كتبتها جيء نور العاشقين جيء يوسف وأحمد محمد حسني. تناقش هذه الورقة موضوع التشريح الذي يعتبر وسيلة حاسمة لكشف الجريمة، ورغم ذلك، يرى بعض الفقهاء أن التشريح غير جائز لأنه يضر بالموتي، وتنهى الشريعة عن جميع أشكال الاعتداء والضرر على البشر، سواء أكانوا أحياء أو أموانًا. فتهدف هذه الدراسة إلى إلقاء الضوء على مدى تحقق مبدأ الضرورة في الشريعة الإسلامية في عملية التشريح الجنائي. كما تكمن أهميتها في توضيح حكمه في المنظور الإسلامي. واستخدمت الدراسة منهجًا استقرائيًا لجمع المعلومات، ومنهجًا تحليليًا مقارنًا، كما أُجريت مقابلة مع الطبيب الشرعي، والشرطة لجمع معلومات حول ممارسة تشريح الجثة في ماليزيا. واكتشفت الدراسة بأن الحالات التي تم فيها التشريح في ماليزيا. واكتشفت الدراسة بأن الحالات التي تم فيها التشريح في ماليزيا. واكتشفت الدراسة بأن الحالات التي تم فيها التشريح في ماليزيا. واكتشفت الدراسة بأن الحالات التي تم فيها التشريح في ماليزيا تتوافق مع الشريعة، لوجود الضرورة.

والبحث السادس المعنون "دور الوصية الواجبة في تحقيق استدامة كفالة أيتام كوفيد-19: دراسة مقاصدية" يهدف إلى توضيح مقاصد الشريعة في حماية الأيتام، والكشف عن دور الوصية الواجبة في تحقيق الكفالة المستدامة لأيتام كوفيد-19. استخدم الباحثون سعيد عبد الله بوصيري ونجم أديولي شرف وحسن سليان المنهجين الاستقرائي والوصفي في كتابة هذا البحث. تم استخراج المفاهيم المتعلقة بالموضوع بشكل استقرائي من الأدبيات؛ كها تم استخدام المنهج الوصفي لبيان مقاصد الشريعة، وأهميتها في تحقيق المصالح الاجتهاعية والاقتصادية، وكيفية استخدام المقاصد في تلبية احتياجات الأيتام في المجتمعات الإسلامية. وتختتم الدراسة بالتأكيد على أهمية تفعيل نظام الوصايا الإجبارية لرعاية أيتام كوفيد من خلال توفير احتياجاتهم الاجتهاعية والاقتصادية والتعليمية مع النظر في إمكانية منحهم قانون وضع خاص. وتقترح الدراسة إجراء المزيد من البحث حول بديل قانوني لرعاية ضحايا كوفيد-19، مثل استخدام الوقف الاجتهاعي لإدارة شؤون أيتام كوفيد-19 في المجتمع الإسلامي.

كتب الفاضل الديرشوي وفاطمة الديرشوي المقال السابع بعنوان "أثر الحجر المنزلي على الصحة النفسية في ماليزيا في ظل جائحة Malaysia and the means to implement the necessary measures to protect life from COVID-19. The main findings of the study include that the preservation of the life and intellect can be achieved through several means, including faith-based means such as trusting in Allah (SWT), establishing prayer, fasting, patience, and seeking reward from Him; as well as behavioural means such as sleeping and waking up early, doing some physical exercises regularly; and practising deep breathing exercises that relieve tension. Other means include the responsibility of the government and its relevant ministries to broadcast programs related to mental health care and provide psychiatrists to alleviate the burden of the pandemic.

The editorial board of this special issue of the International Journal of Fiqh and Usul al-Fiqh Studies welcomes and thanks all authors who participated in writing their research papers for this issue and all others who contributed by continuous communication with the authors, evaluating the papers, editing them and doing the typesetting for them. May Allah (SWT) accept their efforts and make the findings and knowledge of these research papers beneficial for the n

Prof. Dr. Muhammad Amanullah
Editor-in-Chief
International Journal of Fiqh and Usul al-Fiqh Studies
Department of Fiqh and Usul al-Fiqh,
Abdul Hamid AbuSulayman Kulliyyah of
Islamic Revealed Knowledge and Human Sciences,
International Islamic University Malaysia,
Kuala Lumpur, Malaysia.
20 Jumada al-'Ula 1445 A. H. | 4th December 2023.

كورونا: دراسة مقاصدية." جاء هذا المقال، من خلال المنهجين الاستقرائي والتحليلي، للكشف عن الآثار السلبية الناتجة عن الحجر المنزلي على الصحة النفسية والعقلية في ماليزيا، والوسائل التي توازن بين الإجراءات الضرورية لحفظ النفس من الإصابة بكوفيد (١٩). وقد توصل البحث إلى عدة نتائج من أبرزها: يكون حفظ مقصدي النفس والعقل عبر عدة وسائل منها الوسائل الإيمانية كالتوكل على الله والمحافظة على الصلاة والصيام والصبر واحتساب الأجر، وكذلك الوسائل السلوكية كالنوم والاستيقاظ الباكر، وممارسة بعض التمارين الرياضية بانتظام، والتدرب على تمرينات التنفس العميق التي تخفف من حدة التوتر، والوسائل الأخرى تقع على عاتق الحكومة والوزارات المعنية ببث البرامج المتعلقة بالعناية بالصحة النفسية وتوفير الأطباء النفسيين لتخفيف وطأة الجائحة.

ترحب هيئة التحرير لهذا العدد الخاص للمجلة العالمية للدراسات الفقهية والأصولية جميع الباحثين الذين ساهموا فيه بكتابة بحوثهم القيمة وكذلك الذين شاركوا في الاتصال المستمر بالباحثين وتحكيم هذه البحوث وتصحيحها لغة ونحوا وتنسيقها حسب متطلبات المجلة. عسى أن الله سبحانه وتعالى يقبل جهودهم كأعال حسنة ويجعل هذه البحوث ونتائجها مفيدة للأمة على مستوى العالم.

أ.د. محمد أمان الله رئيس التحرير المجلة العالمية للدراسات الفقهية والأصولية قسم الفقه وأصول الفقه، قسم الفقه وأصول الفقه، كلية عبد الحميد أبو سليمان لمعارف الوحي والعلوم الإنسانية، الجامعة الإسلامية العالمية بهاليزيا، كوالامبور، ماليزيا. 2024 هـ \ 4 ديسمبر 2023م